
 برپايي »فرهنگسراي مقاومت«
به مناسبت 13 آبان

»فرهنگس�راي مقاوم�ت« ام�روز ب�ه مناس�بت روز ملي 
مبارزه با اس�تكبار جهاني در خيابان طالقاني برپا مي شود. 
سيدعليرضا فاطميان پور سرپرس��ت سازمان فرهنگي- هنري 
شهرداري تهران، گفت: به مناسب��ت روز ملي مبارزه با استكبار 
جهاني ويژه برنامه هايي در قالب فرهنگس��راي موقت مقاومت 
در خيابان طالقاني برگزار مي شود. وي درب��اره برنامه هاي اين 
فرهنگسرا گفت: سازمان فرهنگي- هنري شهرداري تهران با سه 
رويكرد تبعيد حضرت امام)ره(، شهادت دانش آموزان و تسخير 
لانه جاسوسي برنامه هاي متفاوتي را در مراكز فرهنگي- هنري 
برگزار مي كند اما آنچه در فرهنگسراي مقاومت مورد تأكيد ويژه 

است، استكبارستيزي و تأكيد بر جنبه هاي مقاومت است. 
فاطميان پور افزود: »فرهنگسراي مقاومت« از ۱۵بخش تشكيل شده 
است كه از جمله آن مي توان به نمايشگاه كتاب »داستان دشمني«، 
نمايشگاه كاريكاتور »پوزخند«، نگاه گذر »تاريخ مستطاب امريكا«، 
نمايشگاه پوستر »غيرقابل اعتماد«، نمايشگاهي از تصاوير شهداي 
مدافع حرم به همراه بخشي از وصيتنامه هاي  آنها، استقرار سنگر 
جهت عكس سلفي، گرفتن عكس يادگاري با ماكت هاي اسلحه و 
مجسمه شهيد مرحمت بالازاده و حسين فهميده، برپايي كارگاه 
»هنر مقاوم��ت«، اجراي نمايش »بيدادگاه« ب��ا موضوع برگزاري 
محاكمه سران جنايتكار و مستكبران دنيا با حضور هيئت منصفه 
مردمي، برگزاري مسابقه كتبي و مسابقه آنلاين »من يك دانش آموز 
انقلابي ام«، پخش كليپ و روايتگري با موضوع ۱۳آبان و اهداي فلش 

كارت  با موضوع زندگينامه شهدا اشاره كرد. 
.............................................................................................................

حمايت انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس 
از آثار برگزيده جشنواره فتح خرمشهر

مدير عامل انجمن تئاتر انقلاب و دفاع مقدس از حمايت اين 
انجمن از آثار برگزيده جش�نواره فتح خرمش�هر خبر داد. 
محسن سليماني فارساني با اعلام اين خب��ر گفت: جشنواره فتح 
خرمشهر اتفاق بسيار ميمون، مبارك و در خور توجهي براي اهالي 
فرهيخته تئاتر كشور است و مي توان به جرئت گفت يكي از ثمرات 
و نتايج م��ا و دستاوردهاي هميشگي حماسه هش��ت سال دفاع 
مقدس، همين رويش هاي فرهنگ س��از و جريان ساز فرهنگي- 
هنري است. وي با بيان اينكه حمايت و مشاركت در برگزاري اين 
جشنواره و جشنواره هاي موضوعي اينچنيني وظيفه همه دستگاه ها 
و نهادهاي دولتي و متوليان فرهنگي كشور و نيز اقشار مختلف آحاد 
مردم است، افزود: آنچه در برپايي يك جشنواره تئاتري حائز اهميت 
است، حضور پرشور مردم و اقشار گوناگون جامعه در بازديد و رؤيت 
آثار نمايشي جشنواره است ك��ه اميدواريم مردم نستوه و هميشه 
مقاوم خرمشهر و آبادان به اي��ن جشنواره همانند همان سال هاي 
حماسه و ايثار بنگرند و با وجود مصائب و مشكلات اقتصادي فراواني 
كه كشور و به ويژه استان خوزستان دارد از كمك و حمايت مردمي 

همه جانبه به اين جشنواره دريغ نورزند. 
.............................................................................................................

 كتابستان معرفت
»قيام يك برده« را منتشر كرد

»قي�ام ي�ك ب�رده« تلاش ه�اي فرهنگ�ي و مدن�ي ي�ك 
سياهپوس�ت ب�راي رس�يدن ب�ه حق�وق اوليه ش�ان 
در كش�ور اي�الات متح�ده امريكاس�ت ك�ه انتش�ارات 
اس�ت.  ك�رده  منتش�ر  را  آن  معرف�ت  كتابس�تان 
به گزارش »جوان« تاريخ سياهپوستان خصوصاً در امريكاي شمالي 
سراسر اتفاقات دردناك اس��ت و بدترين آن ب��رده داري بوده است. 
جنگ هاي داخلي امريكا، ب��ه ظاهر برده داري را لغ��و كرد اما تلاش 
سياهپوستان ب��راي لغو آن در فكر و ذهن انديش��ه سفيدپوستان تا 
سال هاي متمادي ادامه داشت. يكي از معروف ترين سياهپوستاني كه 
در اين زمينه قدم هاي اساسي برداشت، بوكر تي واشنگتن است. او در 
كتاب »قيام يك برده«، خاطراتش را از دوران كودكي، از زماني كه برده 
بوده است برايمان نقل مي كند. او در اواسط قرن۱9 به دنيا آمده است؛ 
در زماني كه همچنان برده داري ادامه دارد. نكته جذاب كتاب، نحوه 
نگارش آن است. بوكر تي واشنگتن به  خاط��ر شرايط مالي و كاري 
سخت خود، فرصت نشستن پشت ميز براي نوشتن را نداشته است. 
او از كوچك ترين فرصت هايش براي نوشت��ن استفاده كرده است؛ 
هنگامي كه در ايستگاه راه آهن منتظر قطار بوده، در هتل ها زماني كه 
براي سخنراني به مسافرت مي رفته است يا حتي اوقات استراحتش 
در مؤسسه توسكجي را صرف نوشتن اين كار كرده است. »قيام يك 
برده« را ريحانه حسنوي ترجمه و نشر كتابستان معرفت نيز آن را در 

قطع رقعي و در 220صفحه چاپ و منتشر كرده است.
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چون سختی ها به نهايت رسد، 

گشايش پديد آيد و آن هنگام 

كه حلقه هاى ب�لا تنگ گردد، 

آسايش فرا رسد.

     محمد صادقي
مدي�ر كل هنره�اي تجس�مي ح�وزه هن�ري، برگ�زاري 
جش�نواره كارتون و كاريكات�ور »جوان ايران�ي« را حاصل 
ن�گاه بياني�ه گام دوم انقلاب اس�لامي به جوانان دانس�ت. 
سيدمسعود شجاعي طباطبايي، گف��ت: »سياست هاي حوزه 
هنري منطبق بر مباحثي است كه برگرفته از فرمايشات مقام 
معظم رهبري و تأكيدات ايشان در باب مباحث روز و سياسي و 
اجتماعي است. بيانيه گام دوم نيز تأكيد ايشان را متوجه جوان 
مستعد و باورمند كرده است و بارها در فرمايشات شان جوانان 
را اميد آينده كشور خطاب قرار داده اند. حوزه هنري نيز يكي از 
اولويت هاي اصلي اش جوانان است و جشنواره سراسري كارتون 

و كاريكاتور بجنورد نيز يكي از اين اولويت هاست.«
عباس ناصري دبير هنري جشنواره »جوان ايراني« نيز عنوان كرد: 
»تاكنون جشنواره اي در حوزه كارتون و كاريكاتور نبوده است كه 
موضوع آن جوانان باشند و انتخاب اين موضوع براي ما به دليل 
نداشتن آرشيو كار سختي بود اما خوشبختانه با همكاري مؤسسه 
سپهر سوره هنر مشاركت خوبي مثل هر سال صورت گرفت. در 
دوره گذشته چهره استاد جواد عليزاده موضوع بخش كاريكاتور 
بود و از ايشان نيز تجليل شد. امس��ال چهره استاد بهمن عبدي 
براي اين بخش انتخاب شده و در آيين معرفي برگزيدگان مورد 

تقدير هم قرار مي گيرند.«
وي ادامه داد: »در بخش كارتون با موضوع جوان ايراني 44۳اثر 
و در بخش كاريكاتور ۱60 اث��ر از 24 استان دريافت كرديم كه 
توسط پنج داور و سه كم��ك داور ارزيابي شدند. كمك داوران 

جشن��واره از برگزيدگان مسابق��ه چلگي بودند ك��ه داوران را 
همراهي كردند. همچنين ۱60هنرمند مجموعاً در اين رويداد 
شركت كرده اند و در نهايت ۱9هنرمند از ۱۳ استان روز شنبه 
۱8آبان ماه در بجنورد معرفي مي شون��د. در بخش جنبي نيز 
ورك شاپ ترامپيسم با حضور هنرمندان برگزيده و اساتيد مدعو 

در بجنورد همزمان با جشنواره برگزار مي شود.«
وحيد نمازي دبير اجرايي اين جشنواره نيز بيان داشت: »جشنواره 
سراسري كارتون و كاريكاتور خراسان شمالي در ۱0سال گذشته 
مأموريت هاي خود را در فاز زمان��ي ۱0ساله تعريف كرده است. 
اولين مأموريت اين جشنواره توليدمحوري و مسئله محوري است. 
موضوعات منتخب آن بايد در حوزه اجتماعي مطرح و براي اكثر 
هنرمندان تازگي داشته باشد و در راستاي آن توليد صورت بگيرد. 
شناساي��ي استعدادهاي جديد و تعامل حرف��ه اي با هنرمندان، 
اساتيد و پيشكسوتان، داشتن ابداعات و حرف هاي تازه و گريز از 

روزمرگي باعث مي شود اتفاقات جديدي را رقم بزنيم.«

شجاعي طباطبايي: 

جشنواره »جوان ايراني« محصول نگاه بيانيه گام دوم به جوانان است

محمدصادقي     ديده بان 

سعيد سلطاني: گاف هاي »ستايش« را قبول دارم
 كارگردان سريال ستايش مي گويد: ما خودمان به شدت مخالف سياه نمايي هستيم

و قصد اين كار را هم نداشتيم
   محمدصادق  عابديني

كارگردان سريال س�تايش مي گويد قصد نداشته در اين 
سريال سياه نمايي كند و گاف هاي س�ريال را قبول دارد. 
عوامل سريال ستايش روز گذشته در نشست خبري رو در رو 
با خبرنگاران به سؤالات اصحاب رسانه پاس��خ دادند. در اين 
نشست، سعيد سلطان��ي كارگ��ردان سريال، گف��ت: »بين 
سياه نمايي و نشان دادن شخصيت هاي داستان تفاوت هايي 
وجود دارد. ما خودمان به شدت مخالف سياه نمايي هستيم و 
قصد اين كار را هم نداشتيم. سريال هايي ساخته شده كه رنگ 
تيرگي به مردم تزريق مي كنند اما خروجي ستايش فداكاري و 
ايثار و بخشش بود. شخصيت »ستايش« با عبور از تيرگي هاي 
گذشته توانست ب��ه اين جايگاه برس��د. بخشندگي حشمت 
فردوس در بخش هاي پاياني كار نمونه اين اتفاق است، بنابراين 
نگاه مثبت به مجموعه وجود داشته و به نظ��رم از اين حيث 
)خشونت و سياه نمايي( مجموعه »ستايش« را مبری بدانيد.«
سلطاني درباره گاف هاي سريال ستاي��ش از جمله سكانس 
قتل »پري سيما« گفت: »من گاف هاي سريال »ستايش۳« را 
قبول دارم. در اين سريال مشكل هايي در صحنه و فيلمبرداري 
داشتيم مانند صحنه گلوله خوردن پري سيما اما بايد بگويم ما 
از ۱۱فروردين تا 26اسفند9۷ از شمال تا بندرعباس به شدت 
كار كرديم. فشار كاري بالايي روي همه اعضاي تيم توليد بود اما 

گاف ها را شيريني كار بدانيد و من همه آنها را قبول دارم.«
   چرا به ازدواج ستايش توجه نشد؟

كارگردان فصل سوم سريال ستايش ب��ا بيان اينكه به برخي 
از وجوه اين سريال توجه نش��ده است، بيان داشت: »ستايش 
وجوهاتي دارد كه به آنها توجهي نشده و مورد بي مهري قرار 
گرفته است. مطلبي دي��دم كه نوشته ب��ود انحرافات سريال 
ستايش! كه منظورشان مج��رد بودن كاراكترها ب��ود. اتفاقاً 
موضوعي ك��ه در اين سريال ب��ه آن پرداختي��م ازدواج زنان 
سرپرست خانوار بود كه ت��ا به حال در تلويزي��ون نديده ايم. 
ستايش حاصل تلاش و تعصب ما بوده ك��ه قصه اي را در سه 
فصل تعريف كنيم و دليلش را ه��م داشتيم. همه اين ايرادها 

وجود دارد و ما در پي اين هستيم كه بهتر از اين باشيم.«
    حشمت شخصيت پيچيده اي بود

داريوش ارجمند، بازيگر نقش »حشمت فردوس« درباره 
نقشي كه در سريال ستايش ايفا كرده بود، گفت: »من در 
اين سريال كارم را انج��ام  داده ام و ديگر ك��اري ندارم كه 
ديگران چه مي گويند. شخصي��ت حشمت پيچيده  و چند 
لايه است. كسي ك��ه مي خواهد حشم��ت را تحليل كند 

بايد از قسمت اول »ستاي��ش« شخصيت فردوس را ببيند 
و بشناسد. حشمت جايي بزرگ شده است كه نمي پذيرد 
ستايش را با پس��رش در اتاق باغبان ببين��د و مشكلش با 
ستايش از همان جا ش��روع مي شود.« ارجمن��د در ادامه 
گفت: »باور رفتارهاي فردوس سخت است اما به هر حال 
اين ديدگاه فردوس و تجارب آن از جامعه است و نمي تواند 
ازدواج طاهر را قبول كند. اين سري��ال چيزهايي را به ياد 
مردم آورده است كه مردم فراموش كرده اند. حشمت سبك 
زندگي را براي مردم عوض كرده است. من با مردم كوچه 
و خيابان زياد صحبت كرده ام و اغلب آنه��ا و به ويژه افراد 

مسن تر با حشمت فردوس ارتباط برقرار كرده اند.«
داريوش ارجمند با نقد انتقادهاي رسانه ها از ستايش، سؤالات 
انتقادي خبرنگاران را زير سؤال برد. وي همچنين در پاسخ به 
سؤالي درباره صحبت ه��اي انتقادي عزت الله ضرغامي رئيس 
اسبق سازم��ان صداوسيما از سريال ستاي��ش، گفت: »آقاي 
ضرغامي سنگ مح��ك سريال ستايش نيس��ت. ايشان اصلًا 
سينما نخوانده است و متأسفانه همه سنگ محك شده اند و 
آقايان رئيس تنها بايد رياست كنند. همه هر چيزي كه دوست 

دارند راجع به سريال مي گويند.«
    شايد »ستايش4« ساخته شود

آرمان زرين كوب، تهيه كننده سريال ستايش درباره احتمال 
ساخت فصل4 اين سريال گف��ت: اگر همه چيز مناسب باشد 
فصل4 را هم خواهيم ساخ��ت. زرين كوب در پاسخ به سؤالي 
درباره طولاني شدن فاصله زماني مي��ان ساخت فصل دوم و 
سوم سريال ستايش توضيح داد: دليل اصلي اين وقفه چيزي 
نبود جز تمام نشدن متن. سعيد مطلبي بايد متن را به دست 
ما مي رساند تا شروع به ساخت مي كرديم.  از نكات حاشيه اي 
نشست رسانه اي »ستاي��ش« حضور نداشتن هي��چ كدام از 
بازيگران زن سريال بود و در حال��ي از ترانه پاياني اين سريال 

انتقاد شد كه خواننده تيتراژ نيز در نشست حاضر نبود.

در واكنش به انتشار بيانيه موسوم به 200 سينماگر مطرح شد

امرالله احمدجو: امضايم را پس مي گيرم چون احتمال سياسي كاري مي دهم

     زينب  امجديان
كارگ�ردان س�ريال »روزي روزگاري« درباره امض�اي بيانيه 
موسوم به 200 سينماگر گفت: يك نفر با من تلفني تماس گرفت 
و عنوان ك�رد مي خواهيم بيانيه بدهيم، م�ن موافق خيلي از 
بندهايش نبودم و معلوم است كه همه امضاكنندگان روي همه 
بندها اتفاق نظر ندارند، به هر حال من امضايم را پس مي گيرم. 
امرالله احمدجو كارگ��ردان سريال ماندگ��ار روزي روزگاري در 
گفت وگو با »جوان« گف��ت: يك نفر با من تلفن��ي تماس گرفت 
و عنوان كرد »مي خواهيم بيانيه بدهي��م«، من اعتقادي به اصل 
ماجرا ندارم ولي خب همكاران تماس گرفتند و ما هم نخواستيم 
به ذوقشان بخورد و در رو دربايستي امضا كردم كه دلخور نشوند. 
معلوم است كه همه آنها كه امضا كردند همه بند ها را قبول ندارند 

و درباره برخي بند ها اختلاف نظر وجود دارد. 
به گفته امرالله احمدجو فيلمساز اگر به فيلم بپردازد آنقدر سرش 
شلوغ است كه نبايد ب��ه بيانيه و اي��ن چيزها ك��ار داشته باشد. 

بيانيه بازي براي بچه جوان هاست. 
 احمدجو در پاسخ به اين سؤال كه اين بيانيه از بحث توقيف فيلم 
خانه پدري شروع شد؛ فيلمي كه در آن پ��دري كه معلوم است 
تعزيه خوان است دخترش را زن��ده به گور مي كند، مي گويد: من 
فيلم خانه پدري را نديده ام و چون نديده ام نمي توانم نظر بدهم. 
در مورد فيلم ها اهل نقد بايد نظر بدهن��د و دليل توقيف فيلم را 
هم نمي دانم. من در همين حد شنيدم كه مجوز ارشاد را داشته و 
جلوي اكران آن گرفته شده و از كيفيت فيلم اطلاعي ندارم و چون 

نديده ام نمي توانم نظري هم بدهم. 
كارگردان سريال تفنگ سرپر مي افزاي��د: معتقدم صدور بيانيه 
و اين چيزها و اساساً اين شكل��ي وارد مباحث شدن معطوف به 
چيزهاي ديگر است، در صورتي كه فيلمساز واقعي تمام وجودش 
معطوف به كار فيلمسازي است و خب اگ��ر تاثير داشته باشد به 
اندازه كافي وقت آدم را مي گيرد، چ��ه در مراحل مقدماتي و چه 
در اجرا و به اين كارها نمي رسد. من اينها را بازي و سرگرمي براي 
عده اي مي دانم كه احتمالاً درد هنر و سينما هم ندارند و ممكن 

است انگيزه هاي ديگري داشته باشند. 
با توجه به اين مسائل، احتمال مي ده��م صرفاً مسائل فرهنگي و 
انگيزه هاي سينمايي مطرح نباشد، امضاي خود را پس مي گيرم، 
چون به اين شكل بيانيه دادن و شلوغ ك��ردن اعتقاد ندارم و براي 
همين امضايم را پس مي گيرم. اينها سرود ياد مستان دادن است، 
چنين كارهايي از جانب فيلمسازاني كه بايد آدم هاي فرهنگي باشند 
راهبري نمي شود. چيزي هم اگر هست بايد در داخل سينما و بين 

خودمان حل شود و اجازه سوءاستفاده ديگران را ندهيم.

    تلويزيون

     جواد محرمي
بازي دادن س�ينماگران در آس�تانه انتخابات 
رويكردي اس�ت كه بارها تكرار شده و انتظار 
مي رف�ت برخ�ي از س�ينماگراني ك�ه احياناً 
ناخواسته و نادانسته اسم آنها زير بيانيه اي كه 
بيشتر بوي سياست از آن به مشام مي رسد درج 
شده در اين شرايط هوشيارانه تر عمل مي كردند 
و اج�ازه نمي دادن�د ب�ار ديگ�ر قدرت طلبان 
سياس�ت ب�از از آنه�ا سوءاس�تفاده كنن�د. 
وقتي كار به بيانيه نويسي مي رسد ديگر مي توان 
به ضرس قاطع پشت پرده غائله »خانه پدري« را 
حدس زد. اينكه رئيس سازمان سينمايي شخصاً 
بدون در نظر گرفتن ش��وراي نظارتي اكران آثار 
سينماي��ي و در آستان��ه انتخابات فيلم��ي را كه 
نزديك ۱0سال توقيف بوده از صندوقچه بيرون 
مي آورد و با اك��ران آن و به مي��ان كشيدن پاي 
دادسرا و قوه قضائيه شاخك هاي جامعه سينمايي 
را حساس مي كند و اين پي��ام غيرمستقيم را به 
جامعه سينمايي هميشه طلبكار مخابره مي كند 
كه چه نشسته ايد، او كه قرار بود در پياده روها ديوار 
بكشد فيلم هنرمند بزرگي چون كيانوش عياري 
را از پرده پايين كشيده و اگر واكنش نشان ندهيد 
احياناً همين آزادي كه الان داري��د را هم از شما 

بازخواهند ستاند و قس عليهذا... 
    از كجا و كي شكايت داريد؟

دني��اي وارونه اي اس��ت، سينماي اي��ران پس از 
فيلمفارسي هاي انته��اي دوران پهلوي كه منجر 
به ورشكستگي سينما شد با يكي از بدترين دوران 
خود دست و پنجه نرم مي كند و در اين وضعيت 
جمعي از سينماگران��ي كه در پدي��د آمدن اين 
شرايط نقش��ي غيرقابل انك��ار داشته اند به جاي 
پاسخگو بودن با امضا پاي يك بيانيه طلبكار هم 
شده اند. جالب است كه در بيانيه موسوم به 200 
سينماگر ريشه نابساماني محتوايي مسائلي چون 
سانسور رون��د طولاني دريافت مج��وز، نداشتن 
امنيت شغلي و مسائلي از اين دست عنوان شده 
است، حتي ب��ه مسئله اي چ��ون ورود پول هاي 
مشكوك به سينما هم اعتراض شده و عجيب است 
كه چرا اين افراد مثلًا در زمان افشاي فساد سريال 
نمايش خانگي شهرزاد احساس تكليف نكرده و 

دست به بيانيه نويسي نزدند. 

پاسخ مي تواند اين باشد كه بيانيه نويسان در دو سال 
اخير انتخاباتي پيش روي خود نمي ديدند تا پاي 
هنرمندان را وسط بكشند. بيانيه نويسي بخشي از 
پازل اتاق فكره��اي سياسي است ك��ه انتخابات 
را مهم ترين موع��د براي ب��ازي دادن هنرمندان 
مي دانند. كساني كه اصولاً اعتقادي ذاتي به هنر و 
فرهنگ ندارند و اي��ن عرصه را صرفاً بستري براي 
رسيدن به اهداف سياسي خ��ود مي دانند به طور 

قطع پشت اين بيانيه 200 امضا هستند. 
   باج خواهي پيش از گفت وگو 

ديروز همزم��ان ب��ا انتش��ار بياني��ه 200 امضا 
بيانيه نويسان نهاد صنفي خانه سينما را نيز پاي 
كار آوردند تا در نام��ه اي طلبكارانه به رئيس قوه 

قضائيه خواستار ديدار با رئيس اين قوه شوند. 
نفس تقاضاي ديدار خواسته مثبتي است اما اينكه 
پيش از آن مباحث��ي باج خواهان��ه و غيرسازنده 
مطرح شود، نشان مي دهد انگيزه اصلي دلسوزي 
براي فرهنگ و هنر و سينما نيست بلكه قرار است 
طبق نقشه ي��ك موج ب��راي سوءاستفاده عوامل 
پشت پرده به راه بيفت��د كه قطعاً خانه سينما نيز 

صرفاً دستاويز و بازيچه آن قرار گرفته است. 
اما در چنين وضعيت بغرنجي كه بخش عمده اي 
از آثار سينمايي را محتواي شبيه فيلمفارسي هاي 
پيش از انقلاب فراگرفته است،كساني كه بايد به 
وضعيت سينماي ايران معترض باشند سينماگران 
نيستند بلكه مردمي هستند ك��ه زمان رجوع به 
پرديس هاي سينماي��ي از يافتن يك فيلم خوب 

براي خانواده هايشان نااميد مي شوند. 
     باج خواهي دوتابعيتي هاي سينما

از اين نكته هم نباي��د غافل بود ك��ه بخش قابل 
توجه��ي از امضاكنندگ��ان بياني��ه موس��وم به 
200سينماگر دوتابعيتي هاي��ي هستند كه يا در 

خارج از ايران زندگي مي كنند و عملاً و همواره بستر 
فعاليت خود را مخاطبان ايراني فرض نمي گيرند يا 
اگر هم در ايران زندگي مي كنن��د براي مخاطب 
ايراني فيلم نمي سازند. در چنين شرايطي غائله به 
پا شده درباره فيلم خانه پدري را بيش از همه بايد 
در پازل سياسي مورد بررسي قرار داد. وقتي اتاق 
فكر بازندگان اداره كشور در آستانه انتخاباتي ديگر 
از بي انگيزگي بدنه طرفدار خود پاي صندوق هاي 
رأي ه��راس دارد بهترين راه اين اس��ت كه بدنه 
سياسي در معرض معادله انتخاب ميان بد و بدتر 
قرار بگيرد؛ معادله اي كه اغلب هم جواب داده است 
و اي كاش سينماگران و هنرمندان براي يك بار هم 
كه شده از اينكه مورد سوء استفاده اتاق فكرهاي 

انتخاباتي قرار بگيرند پرهيز مي كردند.
ريشه وضع موجود و شراي��ط بد اقتصادي كشور 
مي توان��د ناشي از اق��دام همي��ن سينماگران و 
هنرمنداني باشد كه مردم را ب��راي رأي دادن به 
سياستمداران ناكارآمد تحريك و ترغيب كردند. 
بيش از شش سال است كه كشور معطل كليدي 
است كه قرار بود قفل مشكلات كشور را باز كند. 
بيش از شش سال است كشور معطل كسانی است 
كه كليد حل مشكلات كشور را نه در داخل بلكه 
در خارج جست و جو می كنند. جالب است كه در 
بخشي از بيانيه سينماگران آمده: »سينماي ايران 
بنا بر همه  اين محدوديت ها و موانع از درخشش 
در عرصه هاي جهاني بازمان��ده و در داخل هم با 
ريزش مخاطب روبه رو است. ما بيزاري خود را از 
سياست هاي تفتيش شكل و محتوا به هر نحوي 
اعلام مي كنيم و خواهان آزادي بي��ان و انديشه 

هستيم.« 
اين يك س��ؤال مهم و جدي اس��ت كه شرايط 
بحراني سينما ك��ه بر آن اذع��ان دارند ناشي از 
سانسور است يا نداشتن برنامه و سياستگذاري 
مناسب دولت��ي كه مدعي بود ب��راي مشكلات 

كشور راه حل ۱00روزه دارد؟ 
     سهم سازمان سينمايي چقدر است؟

آي��ا وضعيت بغرن��ج صنف��ي و معيشتي بخش 
عم��ده اي از هنرمن��دان ناش��ي از سانس��ور و 

مميزي هاي زياد است؟ 
اي كاش دست كم در اين نامه درباره وضع نابسامان 
قاچاق فيلم و ني��ز ورود سرمايه هاي مشكوك به 
سينما و محتواي ضعيف آث��ار سينمايي از متولي 
آن كه سازم��ان سينمايي است، س��ؤال مي شد و 
اين سازمان مخاطب قرار مي گرفت. اينكه به زعم 
امضاكنندگان سال هاي سال است موقعيت حرفه اي 
ايشان مورد هجوم و آسيب قرار گرفته است دليلش 

مديريت ضعيف مديران سينمايي نيست؟ 
اينكه بيان شود ما امنيت شغلي نداريم فرافكني 
نيست؟ جالب است كه بخش عمده اي از مطالباتي 
كه مطرح ش��ده با تصميم گيري ق��واي مجريه و 
مقننه قابل پيگيري و حل است و اين دو قوه در اين 
شش سال درباره اي��ن مطالبات كمترين اقدامي 
صورت نداده اند. آيا هنرمندان محترم خارج نشين 
و داخل نشيني كه اتفاقاً درد معيشت هم ندارند از 
اينكه تا اين ان��دازه بازيچه منويات سياست بازان 

قرار بگيرند، خسته نمي شوند!

بازي انتخاباتي تكراري با سينماگران  از »خانه پدري« تا بيانيه 200 امضا

وقت حساب دوتابعيتي هاي سينماست 
نه زمان انشا

آيا هنرمندان خارج نشين و داخل نشيني كه اتفاقاً درد معيشت هم ندارند 

 

از اينكه تا اين اندازه بازيچه منويات سياست بازان قرار بگيرند، خسته نمي شوند!

بي�اني�ه نويس��ي بخش��ي از 
پازل اتاق فك�ره�اي سياس�ي 
را  انتخ�اب��ات  ك��ه  اس���ت 
مه�م ترين م�وع�د براي بازي 
دادن هن�رمن��دان م�ي دانن��د

شبكه خبر در مسير» HD« شدن 
سه شبكه تلويزيوني از جمله شبكه خبر در مسير » HD« شدن قرار گرفته اند. 
رضا عليدادي، معاون توسعه و فناوري رسانه ملي، گفت: تلويزيون وارد تحولات 
جديد مي شود، يكي از آنها HD سازي است، بنابر دستور رئيس سازمان صداوسيما 
فعلًا سه شبكه در دستور كار است كه دو شبكه به زودي اين اتفاق برايشان مي افتد 

اما براي HDسازي شبكه خبر، صداوسيما كار پيچيده تري دارد. 
عليدادي با اشاره به برگزاري شانزدهمين اج��لاس فناوري رسانه، گفت: اين 
اجلاس با رويك��رد گام دوم انقلاب اسلام��ي كار خود را آغ��از خواهد كرد. ما 
صحبت هاي مقام معظم رهبري درباره گام دوم را سرلوحه كارمان قرار داديم. 
بايد گفت كه ما در حال حاضر در آستانه چهارمين انقلاب صنعتي قرار داريم. 
در 40سال گذشته سعي داشتيم از عقب ماندگي دور بشويم. در گذشته از كپي 
و مشابه سازي ك��الاي خارجي استفاده مي شد اما ح��الا كالاهاي ايراني مورد 

استفاده قرار مي گيرند. 
در حال حاضر 8۵درصد تجهيزات مورد نياز رسانه اي كشور، توليد ملي است. در 
گذشته شيوه كار و فناوري اين بود كه از كپي و مشابه سازي استفاده شود. امروز 
خوشبختانه مسير تحول فناوري به اين سمت حركت مي كند كه از خلاقيت و 

نوآوري ايراني در داخل استفاده شود. 
عليدادي همچنين اعلام كرد: ما در IBC20۱9 شركت خواهيم كرد. سه طرح 
از ما در IBC پذيرفته شد كه بر مبناي هوش مصنوعي ساخته شده است. اين 

موضوع نشان دهنده اين است كه صداوسيما مسير خوبي را دنبال مي كند. 
وي با اشاره به اينكه 260محصول و اي��ده در اجلاس بررسي شد، تصريح كرد: 
260ايده و محص��ول در اين اجلاس بررس��ي و ۱4محصول انتخ��اب و از اين 

۱4محصول خلاقانه رونمايي خواهد شد.


